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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Presedintele Klaus Iohannis l-a desemnat pentru pozitia de candidat la functia de 
prim-ministru pe Nicolae Ciuca (PNL), ministrul interimar al Apararii in actualul 
guvern. Premierul desemnat: Vom negocia cu toate fortele responsabile, pentru a 
reusi sa alcatuim guvernul. 

• Orban: Nu voi vota Guvernul Ciuca; saptamâna viitoare voi demisiona din grupul 
parlamentar al PNL 

• BNR inaspreste conditiile de creditare. Creste avansul pentru unele credite 
imobiliare 

• Comunicat de presa - 10437 persoane angajate prin intermediul Agentiei 
Municipale pentru Ocuparea Fortei de Munca Bucuresti 

• Asociatia Furnizorilor de Energie: Ultima forma a OUG 118/2021 votata in Senat 
si aflata in dezbatere la Camera Deputatilor poate duce la o crestere artificiala a 
preturilor de vanzare pe piata angro si la lipsa unei cantitati de energie din piata 

• TVA la lemnul de foc, scazut de la 19% la 5% in comisia de finante a Camerei 
Deputatilor, urmeaza votul decisiv in plen 

• Mega-contract de 125 de milioane de lei pentru informatizarea sectiilor de 
Terapie Intensiva, pregatit pentru licitatie in plina pandemie 

• Azi se stabileste lista restrictiilor care se vor aplica de luni / Sedinta de Guvern 
pentru aprobarea acestora / Ce se are in vedere 

• Maraton de vaccinare in Bucuresti incepand de vineri 

• Romania va trimite vineri primul pacient in starea grava in Austria - Ce alte state 
au mai promis ajutor 

• Majoritatea statelor membre UE vor sa includa gazele si energia nucleara pe lista 
investitiilor "verzi" 
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• Președintele Klaus Iohannis l-a desemnat pentru poziția de candidat 
la funcția de prim-ministru pe Nicolae Ciucă (PNL), ministrul interimar 
al Apărării in actualul guvern. Premierul desemnat: Vom negocia cu 
toate forțele responsabile, pentru a reuși să alcătuim guvernul. 

Decizia președintelui vine la scurt timp după încheierea consultărilor cu partidele 
politice, în vederea desemnării unui candidat pentru funcția de prim-ministru, și o la o zi 
după ce Guvernul Cioloș nu a primit votul de încredere al Parlamentului. După anunțul 
președintelui, premierul desemnat Nicolae Ciucă a susținut o declarație de presă, de la 
Palatul Cotroceni, unde a fost invitat de șeful statului. 

Nicolae Ciucă trebuie să se prezinte în termen de maximum 10 zile în Parlament cu o 
propunere de guvern. În caz contrar, mandatul oferit de președintele României expiră.  

Principalele declarații ale președintelui Iohannis:  

”Tocmai am încheiat consultările cu formațiunile parlamentare. Discuțiile de astăzi au 
fost considerabil mai bune, după părerea mea, decât ultimele discuții. Am reiterat la 
fiecare întâlnire că acum este nevoie de o soluție reală. Criza politică trebuie să se 
încheie, fiind nevoie de un guvern care se apucă să rezolve problemele ce-i vizează pe 
români. 

Această criză a durat deja prea mult, este inadmisibil să continuăm în acest stil. Avem 
criza pandemică, o situație dramatică în spitale, iarna e la ușă, prețurile la energie cresc. 
Este nevoie de un guvern cu puteri depline pentru a pune în practică soluțiile pe care le-
am gândit. 

În acest sens, am fost foarte mulțumit și bucuros că PNL a venit cu o nouă abordare. S-a 
votat în unanimitate un candidat ce mi-a fost propus în persoana domnului Nicolae 
Ciucă. 

Analizând întreaga situație, discuțiile și trăgând concluziile ce se impun, am decis să-l 
desemnez drept candidat pentru funcția de prim-ministru pe domnul Nicolae Ciucă. 
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Premierul desemnat: 

”Am înțeles încredințarea acestui mandat ca pe un gest de responsabilitate pe care 
trebuie să-l avem în aceste momente dificile, încât cetățenii să poată beneficia de tot 
ceea ce poate un guvern să ofere prin deciziile și acțiunile pe care le întreprinde. Astfel, 
vom negocia cu toate forțele responsabile, pentru a reuși să alcătuim guvernul. 
Negociem pentru ca guvernul să fie aprobat în Parlament”. 

Generalul Nicolae Ciucă a mai ocupat funcția de premier, dar interimar, între 7 
decembrie 2020 – 23 decembrie 2020, după demisia lui Ludovic Orban. Actualul ministru 
al Apărării, Nicolae Ciucă, s-a înscris în PNL în luna octombrie 2020 și a câștigat un loc la 
Senat, la alegerile parlamentare din 6 decembrie 2020.  

Între 2001 și 2004, Nicolae Ciucă, absolvent al Academiei de Înalte Studii Militare, a fost 
comandantul Batalionului 26 Infanterie (Scorpionii Roșii) din cadrul Armatei, cu care a 
participat la diferite misiuni militare din Afganistan (2002-2003), Irak (2004). Este printre 
puținii generali români care au condus personal o misiune de luptă. În anul 2003 a 
obținut titlul de doctor în științe militare. 

A fost numit în funcția de Șef al Statului Major, începând cu 1 ianuarie 2015, printr-un 
decret semnat de președintele Iohannis. La acea dată, Nicolae Ciucă avea gradul de 
general-locotenent cu trei stele. 

Fost șef al Statului Major, Nicolae Ciucă, a cerut trecerea în rezervă la sfârșitul lunii 
octombrie 2019, înainte de a prelua funcția de ministru al Apărării pe care o deține din 4 
noiembrie 2019.  

Nicolae Ciucă este un apropiat al președintelui Klaus Iohannis. Actualul ministru al 
Apărării Naționale s-a aflat în centrul unui scandal iscat la sfârșitul anului 2018, când 
Președintele României, Klaus Iohannis, a respins în cadrul ședinței CSAT propunerile 
Ministerului Apărării și că a prelungit în mod unilateral cu un an a mandatului lui Ciucă 
la conducerea Statului Major al Apărării. Decizia a fost atacată în instanța de către 
ministrul apărării de la acea vreme, Gabriel Leș (PSD), care îl dorea în acea funcție pe 
generalul Dumitru Scarlat, cunoscut ca fiind un apropiat al Palatului Victoria.  
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Conflictul a fost rezolvat de către Curtea de Apel București, care a respins acțiunea prin 
care Ministerul Apărării cere anularea decretului de numire a generalului Nicolae Ciucă 
în funcția de șef al Statului Major al Armatei. Ulterior însă, CCR a declarat 
neconstituțională prevederea legală pe baza căreia președintele Klaus Iohannis i-a 
prelungit cu un an mandatul șefului Statului Major al Apărării, Nicolae Ciucă. 

La vremea respectivă, G4Media nota că în spatele bătăliei pentru șefia Statului Major 
General stăteau mize strategice și financiare uriașe. Liviu Dragnea și PSD înclinau spre o 
colaborare cu firma olandeză Damen pentru contractul de livrare a patru corvete militare 
multifuncționale, în timp ce generalul Ciucă era reticent față de această soluție din 
motive financiare. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Orban: Nu voi vota Guvernul Ciucă; săptămâna viitoare voi demisiona 
din grupul parlamentar al PNL 

Deputatul Ludovic Orban a anunţat, joi, că nu va vota pentru Guvernul Ciucă, iar 
săptămâna viitoare va demisiona din grupul parlamentar al PNL. 

"Eu categoric nu voi vota pentru Guvernul Ciucă, iar pentru mine asta e picătura care a 
umplut paharul. Săptămâna viitoare îmi voi da demisia din grupul parlamentar al PNL. 
(...) Pentru mine, atât Iohannis, cât şi conducerea nelegitimă, gaşca demolatoare, cum le 
spun eu celor care s-au autointitulat 'echipa câştigătoare', au trădat grav interesele 
cetăţenilor români (...). Au pus între paranteze viitorul României şi şansa României la o 
dezvoltare onestă cu o coaliţie care avea un program de guvernare, avea un acord de 
coaliţie, ne înţelesesem pe marile reforme pe care trebuia să le realizăm. Iată că acum 
toate înţelegerile care s-au făcut sunt aruncate în aer şi chiar nu pot să găsesc niciun fel 
de explicaţie raţională pentru comportamentul total dăunător intereselor României al 
preşedintelui Iohannis", a declarat Orban la B1 TV. 

Acesta a susţinut că PNL nu mai există, având o conducere "fără niciun fel de coloană 
vertebrală" şi "plină de obedienţă". 
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"Practic, PNL nu mai există, forurile statutare nu mai există. PNL e o prelungire fără 
voinţă care nu mai ţine cont de voinţa cetăţenilor, a membrilor de partid. Pur şi simplu e 
o conducere plină de obedienţă care nu are niciun fel de coloană vertebrală, niciun fel 
de opinii şi niciun fel păreri, care primeşte dictatele", a afirmat el. 

Ludovic Orban a mai spus că Guvernul Ciucă va fi învestit "din mila PSD" şi nu va putea 
realiza reforme în România. 

"Pentru mine, decizia lui Iohannis de a forţa conducerea PNL de a-l impune pe Ciucă la 
înţelegere cu PSD (...) reprezintă o trădare gravă a alegătorilor care au votat cu Klaus 
Iohannis şi în primul tur şi în al doilea tur şi o trădare gravă a alegătorilor care au votat 
PNL tocmai pentru a ţine departe guvernarea PSD, pentru a forma o coaliţie de 
guvernare de centru-dreapta, pentru a asigura o guvernare pentru dezvoltarea 
României. (...) Astăzi, printr-un guvern minoritar învestit din mila PSD, fără o majoritate 
parlamentară care să susţină reformele necesare pentru modernizare, pentru dezvoltare, 
pentru a face dreptate diferitelor categorii sociale, pur şi simplu va fi o guvernare fără 
niciun fel capacitate de a face reforme în România, de a asigura dezvoltarea României", 
a adăugat Orban.  

(Sursa: Agerpres) 

 

• BNR înăsprește condițiile de creditare. Crește avansul pentru unele 
credite imobiliare 

Banca Națională a României (BNR) vrea să înăsprească condițiile de creditare, urmând să 
crească avansul pentru o serie de credite imobiliare, potrivit unui proiect de regulament 
publicat miercuri. 

Mai precis, cei care contractează credite imobiliare pentru a cumpăra imobile pe care nu 
le vor folosi ca locuință proprie vor plăti un avans cu 10% mai mare decât în prezent. 

„În cazul creditelor acordate pentru achiziţia unui imobil care nu este destinat a fi utilizat 
ca locuinţă pentru folosinţă proprie şi permanentă/continuă a debitorului, limitele 
prevăzute la alin. (1)-(3) se reduc cu 10 puncte procentuale”, potrivit documentului BNR. 
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Astfel, valoarea unui credit pentru investiţii imobiliare nu poate depăşi 75% din valoarea 
garanţiei ipotecare în cazul creditelor acordate în lei, faţă de 85% cât era în trecut, 65% 
pentru creditele în euro, şi 50% pentru creditele în alte valute. 

Noile reguli arată așadar că avansul va crește la 25% pentru creditele ipotecare de 
investiţii imobiliare în lei, la 35% pentru cele în euro, iar pentru cele în alte valute avansul 
se majorează la 50%. 

Noile reguli vin în contextul în care Banca Națională a majorat pentru prima dată 
dobânda cheie și este de așteptat să o mai majoreze cel puțin o dată în acest an. Măsura 
a fost luată pentru a contracara inflația galopantă. Astfel, și dobânzile din piață sunt 
așteptate să crească, ceea ce ar mări povara împrumutaților. 

Prin același proiect, BNR mai arată că, pentru acordarea creditelor, băncile stabilesc prin 
normele proprii de creditare nivelurile maxime admise pentru gradul de îndatorare, cu 
luarea în considerare a riscului valutar, a riscului de rată a dobânzii şi a riscului de 
diminuare a veniturilor eligibile disponibile pe perioada de derulare a creditului. 

Noile reguli intră în vigoare de la 1 ianuarie 2022. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• Comunicat de presă - 10437 persoane angajate prin intermediul 
Agenţiei Municipale pentru Ocuparea Forţei de Muncă Bucureşti 

Ca urmare a implementării Programului Naţional de Ocupare a Forţei de Muncă, prin 
intermediul AMOFM Bucureşti, in primele 9 (noua) luni ale anului 2021, au fost încadrate 
10437 persoane, din care 5393 sunt de sex  feminin.  

Din totalul persoanelor ocupate în perioada 01.01-30.09.2021, 3763 au peste 45 de ani 
(peste 55 ani, 1167),  3931 au vârsta cuprinsă între 35 și 45 de ani, 2508 au între 25 și 35 
de ani, iar 235 sunt tineri sub 25 de ani (dintre care 145 tineri NEET).  

Nivelul de pregătire al persoanelor pentru care a fost identificat un loc de muncă arată 
că cele mai multe au studii liceale 3921, studii profesionale 2622, 2366 fiind cu studii 
superioare.  
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Din numărul total de persoane încadrate prin intermediul AMOFM Bucureşti, în primele 
9 (noua) luni ale anului 2021, 3380 (32,39%) fac parte din categoria celor greu ocupabile. 
Precizăm că încadrarea într-o categorie de ocupabilitate se realizează ca urmare a 
activităţii de profilare a persoanelor înregistrate în evidenţele AMOFM Bucureşti.  

Pentru integrarea pe piaţa muncii, persoanele aflate în căutarea unui loc de muncă 
înregistrate în baza de date a agenţiei pentru ocuparea forţei de muncă în a cărei rază 
au domiciliul sau reşedinţa beneficiază de pachete personalizate de măsuri active 
prevăzute de Legea nr. 76/2002 privind sistemul asigurărilor pentru şomaj şi stimularea 
ocupării forţei de muncă, modificată şi completată ulterior. În perioada 01.01-
30.09.2021, numărul persoanelor care au beneficiat de asistenţă pentru înregistrarea în 
evidenţă ca persoane în căutare de loc de muncă, în vederea asigurării protecţiei sociale 
privind acordarea indemnizaţiei de şomaj sau cuprinderea în măsuri active,  a fost  de  
20850 persoane. 

Pentru mai multe informaţii despre activitatea AMOFM Bucureşti puteţi accesa site-ul 
instituţiei,  www.anofm.ro –  AMOFM Bucuresti. 

(Sursa: AGENŢIA  MUNICIPALĂ  PENTRU  OCUPAREA  FORŢEI  DE  MUNCĂ  BUCUREŞTI)                                                                      

 

• Asociaţia Furnizorilor de Energie: Ultima formă a OUG 118/2021 
votată în Senat şi aflată în dezbatere la Camera Deputaţilor poate duce 
la o creştere artificială a preţurilor de vânzare pe piaţa angro şi la lipsa 
unei cantităţi de energie din piaţă 

Asociaţia Furnizorilor de Energie din România (AFEER) îşi exprimă îngrijorarea că ultima 
formă a OUG 118/2021 votată în Senat şi aflată în dezbatere la Camera Deputaţilor ar 
putea duce la o creştere artificială a preţurilor de vânzare pe piaţa angro şi la lipsa unei 
cantităţi de energie din piaţă, potrivit agenției de presă News.ro. 

„Asociaţia Furnizorilor de Energie din România – AFEER solicită participarea, alături de 
reprezentanţii celorlalţi actori din sectorul energetic, la dezbaterile din comisiile de 
specialitate ale Camerei Deputaţilor ale OUG 118/2021 privind stabilirea unei scheme de 
compensare pentru consumul de energie electrică şi gaze naturale pentru sezonul rece 
2021-2022”, arată asociaţia.  
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Este necesară o consultare cât mai largă a specialiştilor din domeniul energetic, înainte 
de a lua decizii ce influenţează activitatea în sector, spune Laurenţiu Urluescu, 
preşedintele AFEER. 

”Limitarea efectelor creşterilor de preţuri la energie electrică şi gaze naturale la clienţii 
finali prin compensarea unor sume din facturi este o metodă corectă, venită atât în 
sprijinul populaţiei, cât şi al companiilor, multe grav afectate atat de criza sanitară 
provocată de COVID-19 cât şi de criza energetică aflată în desfăşurare. Totuşi, ne 
exprimăm îngrijorarea că, prin modalitatea de aplicare a acestor compensări, se vor crea 
probleme în plus în sectorul energetic. De aceea am cerut să fim consultaţi şi să 
participăm la dezbaterile privind OUG 118/2021 din comisiile de specialitate ale Camerei 
Deputaţilor, pentru a preîntâmpina aspectele neclare sau discutabile din acest act 
normativ”, a mai spus Laurenţiu Urluescu. 

Una dintre neclarităţi se referă la modul în care furnizorii de energie electrică şi gaze 
naturale îşi vor recupera sumele alocate. 

„Legislaţia, inclusiv în varianta OUG 118/2021 adoptată în Senat, este destul de 
imprecisă, având în vedere că nu se prevede foarte clar de unde si cand se recupereaza 
sumele compensate. În plus, reprezentanţii Autorităţii Naţionale de Reglementare în 
domeniul Energiei (ANRE) au declarat că este imposibil ca angajaţii ANRE să reuşească 
să verifice, în fiecare lună, aproximativ 7 milioane de facturi, o condiţie esenţială pentru 
recuperarea sumelor de către furnizori”, spun reprezentanţii AFEER. 

O prelungire a termenelor în care se pot recupera banii poate avea consecinţe absolut 
nefaste: furnizorii ar putea avea probleme cu lichidităţile, ceea ce ar putea conduce la 
imposibilitatea plăţii facturilor către distribuitorii, transportatorii şi producătorii de 
energie electrică şi gaze naturale, precum şi către bugetul statului (TVA şi accize). 

”Un blocaj financiar în plină iarnă ar fi devastator pentru siguranţa sistemului energetic 
naţional”, a declarat Ion Lungu, directorul executiv al AFEER. 

El afirmă că asemenea blocaje au determinat atât în România cât şi în alte state 
europene, de exemplu Anglia şi Cehia, insolvenţa sau falimentul unor importanţi 
furnizori de energie. 

O altă problemă se referă la amânarea plăţii facturilor de către consumatorii 
vulnerabili. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 octombrie 2021 9 
 

„Deocamdată nu se cunoaşte cine sunt consumatorii vulnerabili, pentru a putea 
beneficia de posibilitatea de a-şi amâna plata facturilor la energie electrică şi gaze 
naturale. De aceea solicităm o urgentare în stabilirea acestor persoane, pentru a putea 
beneficia de această facilitate şi o comunicare operativă a acestor liste către furnizorii de 
energie”, a mai spus preşedintele AFEER. 

OUG 118/2021 şi modificările aduse în Senat la acest act normativ prevăd o marjă de 5% 
pentru toţi operatorii din piaţă care vând energie şi o supraimpozitare cu 80% a 
venitului suplimentar realizat de producători rezultat din diferenţa dintre preţul de 
vânzare al energiei electrice şi preţul de 450 lei/MWh. 

”Această supraimpozitare poate conduce, pe termen scurt, la o creştere artificială a 
preţurilor de vânzare pe piaţa angro şi la lipsa unei cantităţi de energie din piaţă. Mai 
mult, supraimpozitarea, care nu ţine seama de profitul real al unui producător, poate 
conduce la intrarea în incapacitate de plată a unora dintre ei, în special a celor care 
utilizează combustibil fosil”, a mai spus Laurenţiu Urluescu. 

Acest mod de impozitare creşte riscul privind siguranţa în alimentarea cu energie 
electrică şi gaze naturale, în prag de iarnă. 

„Se poate accentua penuria pe piaţa de energie, ceea ce ar conduce la o creştere a 
necesarului de import din ţările în care nu există această supraimpozitare. Din păcate, 
capacitatea de import este limitată şi, în plus, se prefigurează probleme în alimentarea 
cu energie şi la nivelul UE. În final, se poate ajunge chiar şi la deconectări de 
consumatori”, adaugă el. 

Pe termen lung, supraimpozitarea este un puternic semnal negativ pentru investitori, 
periclitând încrederea acestora şi angajamentele României din PNIESC cu privire la 
investiţiile în capacităţi de producere a energiei electrice nepoluante sau mai puţin 
poluante, care să le înlocuiască parţial pe cele ce utilizează cărbunele ca şi combustibil. 

”Sprijinul pentru consumatorii finali reprezintă o decizie benefică, pe care o apreciem, 
dar considerăm că autorităţile trebuie să se limiteze la acesta, fără să intervină pe piaţa 
angro de energie electrică şi gaze naturale”, a mai spus Ion Lungu. 
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El consideră că pe termen mediu şi lung sunt necesare acţiuni urgente ale autorităţilor 
prin care să se susţină dezvoltarea unor noi capacităţi de producţie, care să asigure 
echilibrul între cerere şi oferta în România. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• TVA la lemnul de foc, scăzut de la 19% la 5% în comisia de finanțe a 
Camerei Deputaților, urmează votul decisiv în plen 

Comisia de buget finanțe a Camerei Deputaților a votat joi scăderea TVA de la 19% la 
5% pentru lemnele de foc pentru populație, anunță Bogdan Huțucă (PNL), președintele 
comisiei. 

”Am votat astăzi un amendament la o lege depusă în 2018, care stabilește o cotă redusă 
de 5% pentru lemnele de foc necesare încălzirii locuințelor în sezonul rece. 
Amendamentul este extrem de important în actualul context în care prețurile la energie 
electrică, la gaze naturale și la lemne de foc au crescut foarte mult și pun presiune pe 
bugetul românilor. În plus, există încă mii de școli, dispensare, primării și alte instituții 
care folosesc încă lemnul ca resursă energetică principală în sezonul rece”, a spus 
Huțucă, potrivit unui comunicat de presă. 

Amendamentul votat astăzi preîntâmpină mecanismele de fraudare ulterioare de pe 
lanțul de vânzare-cumpărare. 

„Pentru a face posibilă aplicarea cotei de 5% pe întreg lanțul de tranzacționare am votat 
renunțarea la condiția ca lemnul de foc să fie livrat exclusiv persoanelor fizice. În forma 
inițială, cota de 5% putea fi aplicată doar de către comerciantul care vinde spre o 
persoană fizică presupusă consumator final, dar fără să poată exista un control asupra 
acestui lucru și nici asupra modului de utilizare efectivă a lemnului de către aceasta. În 
plus, astfel eliminăm și tentația de fraudare la capătul lanțului economic, când s-ar fi 
putut trece de la o cotă de 19% la o cotă de 5%. Scopul nostru a fost acela ca aceeași 
cotă de TVA, să fie aplicabilă produsului pe tot lanțul și nu să fie condiționată de 
utilizator sau utilizarea finală, ca în cazul accizelor”, explică liderul liberal. 
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Conform amendamentului votat joi, la categoria lemne de foc sunt incluse orice tip de 
masă lemnoasă livrabilă sub forma de trunchiuri, butuci, vreascuri, ramuri sau alte forme 
similare ce se încadrează la codurile prevăzute de lege. 

Pentru a intra în vigoare, amendatul trebuie votat și de plenul Camerei Deputaților și 
promulgat de președintele Klaus Iohannis. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Mega-contract de 125 de milioane de lei pentru informatizarea 
secțiilor de Terapie Intensivă, pregătit pentru licitație în plină 
pandemie 

125 de milioane de lei e valoare estimată a unui proiect de informatizare a secțiilor de 
terapie intensivă, gestionat de Ministerul Sănătății și Autoritatea pentru Digitalizarea 
României (ADR), potrivit unui comunicat. 

Ministerul Sănătății a inițiat joi procedura de consultare de piață pentru caietul de 
sarcini al proiectului ”Sistem Informatic pentru Evidența Clinică a Secțiilor A.T.I. (S.I.E.C.-
A.T.I.)” – Cod MySMIS. 

ADR susține că din acești bani va fi realizat un ”centru operativ” în Ministerul Sănătății 
care va distribui urgențele medico-chirurgicale prin consultarea datelor disponibile real-
time și va monitoriza direcționarea ”pe criterii transparente” a pacienților către sălile de 
operație și secțiile ATI ale marilor spitale de urgență. 

Prin acest proiect vor fi realizate: 

– un sistem informatic de monitorizare, documentare și schimb de date medicale în 
situații de urgență, care va funcționa ca suport pentru luarea deciziilor în situațiile de 
urgență de o unitate specializată din cadrul Ministerului Sănătății; 

– interconectarea tuturor sistemelor din secțiile ATI și sălile de operații din cele mai 
importante 18 spitale de adulți și pediatrie din România într-o rețea națională ATI, care 
va include Ministerul Sănătății, în vederea analizei și luării deciziilor în timp real, precum 
și a prelucrării centralizate a datelor pentru îmbunătățirea calității actului 
medical destinat bolnavilor critici și scăderea mortalității;  
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– dotarea a 18 spitale cu sisteme informatice identice, specifice secțiilor ATI și săli de 
operație (924 posturi ATI și SO), interoperabile cu sistemele medicale clinice existente în 
unitățile medicale respective, pentru a asigura analiza, sincronizarea și integrarea datelor 
pacientului. 

„Procedura de consultare publică este un instrument esențial de transparentizare a 
procesului de licitație. Am folosit deja acest mecanism în proiectul HUB de servicii 
MMPS și am avut un feedback consistent din industria IT. Susținem inițiativa Ministerului 
Sănătății de a facilita consultarea publică a caietului de sarcini de către reprezentanții 
mediului privat, astfel încât propunerile tehnice să fie analizate și actualizate, acolo unde 
este cazul, iar eventualele neclarități ale caietului să fie eliminate de la bun început”, a 
declarat Octavian Oprea, președintele Autorității pentru Digitalizarea României, potrivit 
unui comunicat de presă. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Azi se stabilește lista restricțiilor care se vor aplica de luni / Şedinţă 
de Guvern pentru aprobarea acestora / Ce se are în vedere 

Comitetul Naţional pentru Situaţii de Urgenţă (CNSU) se reuneşte, vineri, pentru a stabili 
lista completă a restricţiilor care se vor aplica de luni, iar acestea vor fi ulterior aprobate 
într-o şedinţă de Guvern. Se are în vedere impunerea certificatului verde pentru 
majoritatea activităţilor, interzicerea evenimentelor private şi restricţii de circulaţie. De 
asemenea, masca de protecţia va redeveni obligatorie în toate spaţiile. 

CNSU se reuneşte, vineri, de la ora 13.00, pentru a stabili lista concretă a măsurilor şi a 
restricţiilor care se vor aplica începând de luni. 

Ulterior, aceste măsuri vor fi aprobate de către Guvern, Executivul fiind convocat pentru 
ora 14.00. 

După aprobare, măsurile vor fi publicate în Monitorul Oficial şi vor intra în vigoare 
începând de luni, aşa cum a anunţat preşedintele Klaus Iohannis. 

Pe lângă vacanţa forţată a elevilor, de două săptămâni, se au în vedere impunerea 
certificatului verde pentru majoritatea activităţilor, interzicerea evenimentelor 
private şi restricţii de circulaţie.  
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De asemenea, masca de protecţia va redeveni obligatorie în toate spaţiile. 

Ministrul interimar al Sănătăţii, Cseke Attila, a anunţat, joi seară, că restricţiile care se au 
în vedere de luni presupun impunerea certificatului verde în aproape toate locurile, mai 
puţin la magazinele alimentare şi la farmacii. În instituţiile publice sau în companiile cu 
mai mulţi angajaţi, vizitatorii vor intra doar pe baza acestui document. Evenimentele 
private de orice fel vor fi interzise, nici măcar persoanele vaccinate nu vor mai avea voie 
să organizeze astfel de întâlniri. 

Cseke Attila a fost întrebat, joi seară, la Digi 24, unde se va impune certificatul verde 
începând de luni şi a afirmat: ”În afară de magazinele alimentare, de farmacii (...) în toate 
celelalte instituţii, şi în instituţii publice pentru toţi vizitatorii care se duc în administraţia 
publică centrală şi locală. Şi în sfera privată probabil o să propunem, pentru birouri, 
pentru clădiri, firme care au mai mult de 50 de angajaţi - pentru cei care sunt vizitatori”. 

Ministrul a precizat că măsura se poate impune doar vizitatorilor, nu şi angajaţilor. 

”Din păcate, pentru angajaţi nu putem să propunem pentru că trebuie să mergem în 
Parlament, fiind vorba despre dreptul constituţional la muncă”, a mai declarat ministrul. 

”Pe partea de evenimente private - nunţi, botezuri şi orice fel de evenimente va fi o 
interdicţie totală. Aici şi cei care sunt vaccinaţi sau au certificatul verde vor fi supuşi la 
această măsură. Realitatea ne-a arătat că nu am reuşit să controlăm. Vor fi interzise 
evenimente private, nunţi botezuri, onomastică, orice altceva, că e spaţiu închis sau 
deschis”, a mai declarat ministrul. 

Acesta a precizat că restaurantele şi cafenelele rămân deschise, dar doar pentru 
vaccinaţi. 

”La partea de spaţii cultuale, în mod sigur doar pentru cei vaccinaţi şi este în discuţie să 
coborâm procentul, pragul spectatorilor la evenimentele culturale – de la 50% la 30%, 
vom vedea mâine. (...) aici mai comportă discuţii, dar se va permite doar pentru cei 
vaccinaţi”, a adăugat ministrul. 

”Carantina de noapte doar pentru cei nevaccinaţi. Noaptea excepţiile se vor referi la cei 
care sunt vaccinaţi, au trecut prin boală sau sunt testaţi - au certificat verde. Cei care nu 
au acest certificat dar se duc / se întorc de la un loc de muncă, dacă este o 
urgenţă medicală - cam acestea sunt excepţiile posibile”, a mai precizat 
ministrul.  
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Şedinţa CNSU pentru a se decide concret restricţiile aplicate de luni are loc vineri, la ora 
13.00. La ora 14.00 este programată şedinţa de Guvern. 

Preşedintele Klaus Iohannis a anunţat că de luni toţi elevii intră două săptămâni în 
vacanţă şi vor fi impuse mai multe restricţii.  

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Maraton de vaccinare în Bucureşti începând de vineri 

Un maraton pentru vaccinarea împotriva SARS-CoV-2 este organizat, de vineri până luni, 
în şase centre din Bucureşti. 
 
"Maratonul vaccinării pentru viaţă" este organizat de CNCAV, împreună cu Universitatea 
de Medicină şi Farmacie "Carol Davila" Bucureşti, Colegiul Medicilor din Municipiul 
Bucureşti, DSP Bucureşti, Administraţia Spitalelor şi Serviciilor Medicale Bucureşti, 
Primăria Generală a Capitalei şi Ministerul Culturii. 
 
Începând de vineri, ora 8,00, toate cele patru tipuri de vaccin sunt disponibile 
populaţiei în următoarele centre: 
 
* Sector 1: ROMEXPO - 8 fluxuri (4 Pfizer, 1 Moderna, 3 Janssen); 
 
* Sector 2: Circul Metropolitan - 7 fluxuri (3 Pfizer, 3 Janssen, 1 AstraZeneca); 
 
* Sector 3: Biblioteca Naţională - 10 fluxuri (5 Pfizer, 1 Moderna, 4 Janssen); 
 
* Sector 4: Palatul Copiilor - 15 fluxuri (8 Pfizer, 2 Moderna, 5 Janssen); 
 
* Sector 5: Liberty Mall/ Centrul Sf. Andrei - 5 fluxuri (4 Pfizer, 1 Janssen); 
 
* Sector 6: Clubul Seniorilor "Mihai Eminescu" - 4 fluxuri (2 Pfizer, 2 Janssen). 
 
 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 octombrie 2021 15 
 

"Pentru desfăşurarea în cele mai bune condiţii a procesului de vaccinare, cu sprijinul 
UMF "Carol Davila" Bucureşti, instituţie de prestigiu, cu experienţă în pregătirea 
specialiştilor din domeniul sănătăţii, necesarul de personal din cele 6 centre de vaccinare 
va fi suplimentat cu voluntari, inclusiv studenţi la medicină militară. Evenimentul este 
menit să promoveze beneficiile şi importanţa vaccinării împotriva COVID-19, inclusiv 
pentru femeile însărcinate, într-un moment extrem de dificil din punct de vedere 
epidemiologic pentru întreaga ţară şi poate constitui un punct de pornire pentru acţiuni 
similare la nivel naţional", transmite CNCAV. 
 
Lansarea oficială a maratonului are loc vineri la centrul de vaccinare de la Palatul 
Copiilor. 
 
Programul centrelor de vaccinare va fi non stop. 
 
"Procesul de vaccinare pentru persoanele planificate în aceste zile prin intermediul 
platformei electronice se va desfăşura în regim normal, conform programărilor deja 
existente", menţionează CNCAV.  

(Sursa: Agerpres) 

 

• România va trimite vineri primul pacient în starea gravă în Austria - 
Ce alte state au mai promis ajutor 

Ministrul interimar al Sănătăţii, Cseke Attila, a anunţat, joi seară, că România va trimite 
vineri primul pacient în starea gravă în Austria şi va continua transferurile şi către 
Ungaria şi Polonia. Mai multe alte state au primi ajutor, constând în medicamente sau 
echipe de medici. 

”Luni a fost discuţia preşedintelui Iohannis, unde, într-o videoconferinţă, premierul 
polonez a oferit acest sprijin, marţi am avut o discuţie cu ministrul omolog al Sănătăţii 
din Polonia şi astăzi  a decolat avionul, a ajuns cu bine în Polonia. Trei pacienţi 
din  Bucureşti au fost transferaţi în Polonia şi vom continua pentru că capacitatea de 
paturi pusă la dispoziţie de Polonia este pentru 20 de pacienţi din România şi este 
important orice fel de sprijin şi mai ales această solidaritate care vine peste noi, care este 
îmbucurătoare, dar trebuie şi noi să fim solidari cu noi înşine”, a declarat, joi 
seară, la Digi 24, Cseke Attila.  
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Acesta anunţă că România va transfera pacienţi în stare gravă şi în Austria. 

”Mai mult ca sigur mâine reuşim să operaţionalizăm un prim zbor şi spre Austria şi vom 
continua pe aceste 3 ţări pentru că capacitatea funcţională nu s-a atins. Austria va fi 
probabil primul transport”, a adăugat minitrul. 

Acesta a precizat că România a primit şi promisiuni de la alte state: ”Am primit astăzi 
promisiunea din partea Serbiei, nu pe preluare de pacienţi, ci pe concentratoare de 
oxigen şi un anumit număr de anticorpi monoclonali. Danemarca ne-a promis două 
echipe de medici specialişti care vor veni în Bucureşti şi pentru că  pregătim 
operaţionalizarea a 20 de paturi de ATI la Institutul Matei Balş, unde dorim să lucrăm cu 
aceste echipe care vor lucra în ture”. 

”Din partea Franţei avem aceste promisiuni legate de personal medical, din Austria am 
primit medicamente ATI, ieri seară au ajuns în România. Din Republica Moldova avem 11 
medici, 11 asistenţi medicali şi 10 paramedici care sunt deja la Leţcani şi lucrează în ture 
şi ne ajută. Comunitatea europeană s-a mobilizat şi e îmbucurător acest lucru. Şi 
România a oferit sprijin atunci când alte ţări au avut nevoie”, a adăugat ministrul. 

Acesta a afirmat, însă, că ”trebuie şi noi să ne ajutăm pe noi înşine”. 

” Încă o dată spun că e foarte bine că suntem ajutaţi, orice sprijin este bine venit în 
actuala situaţie şi vom profita de orice fel de sprijin”, a mai afirmat ministrul. 

România a cerut ajutor internaţional pentru limitarea efectelor pandemiei de 
coronavirus. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Majoritatea statelor membre UE vor să includă gazele şi energia 
nucleară pe lista investiţiilor "verzi" 

Majoritatea celor 27 de state membre ale Uniunii Europene s-au pronunţat joi în 
favoarea recunoaşterii rolului jucat de gazele naturale şi energia nucleară în lupta 
împotriva schimbărilor climatice, ceea ce ar urma să faciliteze finanţarea lor, au declarat 
mai multe surse diplomatice pentru AFP. 
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Uniunea Europeană este pe punctul de a finaliza partea de climă din taxonomia sa 
privind finanţarea sustenabilă, o reglementare inovatoare care vizează direcţionarea 
capitalului privat dinspre activităţile economice poluante spre cele pe care UE le 
consideră a fi prietenoase cu mediul. 

Includerea gazelor naturale şi a centralelor nucleare pe lista investiţiilor "verzi" creează 
diviziuni în rândul statelor membre. Însă la summitul şefilor de stat şi de guvern care a 
început joi la Bruxelles, "o mare majoritate a statelor membre" şi-a exprimat dorinţa de a 
include gazele şi energia nucleară pe lista investiţiilor durabile, a declarat un diplomat 
european pentru AFP. Alte două surse au confirmat şi ele existenţa unei "majorităţi" de 
stat e favorabile la această idee. 

Explozia preţului gazelor naturale a creat un context favorabil energiei nucleare. Însă 
chiar şi aşa subiectul taxonomiei verzi nu ar urma să fie evocat în concluziile summitului 
european, în lipsa unui consens. 

La mijlocul acestei luni, 10 state membre UE, inclusiv România, au cerut în mod public 
includerea energiei nucleare pe lista investiţiilor "verzi". Toate ţările semnatare, în frunte 
cu Franţa, subliniază că avansul preţurilor la energie a scos în evidenţă importanţa 
reducerii dependenţei de terţele ţări, în cel mai scurt timp posibil. Energia nucleară este 
o sursă de energie accesibilă şi independentă şi ar trebui să fie inclusă pe lista 
investiţiilor "verzi" până la finele acestui an. 

"Pentru a câştiga bătălia climatică, avem nevoie de energie nucleară. Pentru noi toţi, 
energia nucleară este un activ crucial şi fiabil pentru un viitor cu emisii reduse de 
carbon", se arată într-o declaraţie care a fost semnată şi de reprezentanţii Poloniei, 
Ungariei, Slovaciei, Bulgariei, Croaţiei, României şi Sloveniei. 

Însă alte state membre, precum Germania, Austria şi Luxemburg, se opun ideii includerii 
energiei nucleare pe lista investiţiilor "verzi" , la fel ca şi mai multe ONG-uri care atrag 
atenţia asupra problemei depozitării pe termen foarte lung a deşeurilor radioactive. 

Energia nucleară este responsabilă pentru aproximativ un sfert din producţia de 
electricitate a UE graţie centralelor nucleare amplasate în 13 ţări membre. În 2020, 
aproximativ 70% din energia electrică generată în Franţa a fost produsă în centrale 
nucleare, în timp ce în Cehia ponderea a fost de aproximativ 37%. 
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Comisia Europeană ar urma să decidă în lunile următoare dacă taxonomia sa va eticheta 
gazele naturale şi energia nucleară drept investiţii "verzi". Propunerea Comisiei ar putea 
fi respinsă de eurodeputaţi sau de majoritatea statelor membre. 

(Sursa: Agerpres) 
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